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Stovky vojáků v noci na úterý v Londýně nacvičovaly vojenský průvod, který bude součástí ceremonií při korunovaci krále Karla III. Více čtěte na straně 8. AP

„ROCK FOR PEOPLE
UŽ HRAJE PRVNÍ LIGU“
DENÍK METRO VYZPOVÍDAL ŠÉFA FESTIVALUMICHALA THOMESE STRANA 4

Svátek slaví: Rostislav

Praktiky na vesnice
může poslat i brigáda
Mladí lékaři. Praxe u obvoďáka může rapidně změnit pohled na medicínu, říká studentka medicíny. Staň
se praktikem. Projekt může změnit rušení ordinací mimo velká města. Odborníci. Stále jich ubývá STRANA 7
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Česku chybí hosté
z ciziny. Ti domácí
vyrazí na řeky nebo
s karavanem.

Dovolenou v Česku si letos
na jaře dopřeje asi 58 procent
Čechů. Nejčastěji navštíví Ji-
hočeský, Středočeský a Jiho-
moravský kraj. Vyplývá to
z průzkumu agentury Czech-
Tourism. Na jarní dovolené
lidé plánují strávit přibližně
týden, proti loňsku o 1,5 dne
méně. Stoupla očekávaná
útrata za osobu, a to o 310 ko-
run na 6148 korun.
„Pevně věřím, že jarní sezo-

na bude dobrá. Po letech strá-
dání s covidem věřím, že se
v Česku letos objeví i zahra-
niční turisté, a to nejen z Ev-
ropy, ale také z Asie, kteří
tady chyběli. K tomu by napří-
klad mělo pomoct i nové le-
tecké spojení do Soulu,“ říká

ředitel CzechTourismu Jan
Herget. Na dovolené budou
Češi především odpočívat
a lehce sportovat. Nejčastěji
zařadí procházku, túru, vod-
ní sporty nebo návštěvu akva-
parku. Asi čtyři z deseti Če-
chů mají podle průzkumu
zkušenost se sjížděním řek.
K nejoblíbenějším v ČR patří
Bečva, Berounka, Jizera nebo
Labe, uvedla agentura. „Letos
se v Česku otevřelo 15 přísta-
višť, obliba Baťova kanálu je
dlouhodobá.Myslím, že se po-
stupně otevře potenciál Čes-
ka i pro říční lodní dovole-
nou,“ tvrdí a dodává, že po
markantním zdražování uby-
tování v minulém roce kvůli
cenám energií se letos ceny
budou stabilizovat. Na zájem
turistů se aktuálně připravují
například kempy. Ty se záro-
veň snaží přizpůsobit novým
trendům, jakými je napří-
klad glamping, tedy kempo-
vání s komfortem hotelových
služeb, nebo karavaning. ČTK

Mladí v soutěži. Šlo o rychlost a preciznost. ČTK

Psal texty hitů, nový cirkus Rosti Nováka teď o něm chystá představení
Scénický projekt Horáček GEN XYZ, který bude mít dnes premiéru v šapitó Azyl78 na Výstavišti Praha, propojí nový cirkus a písně s texty Michala Horáč-
ka. Se souborem Cirk La Putyka, mnoha vystupujícími a za doprovodu kapely CLPBND pod vedením Davida Hlaváče a Jana Balcara autoři projektu aktuali-
zují Horáčkovy texty v obrazech a metaforách plných emocí. Představení, které zahájí letošní program šapitó Azyl78, uvedou celkem sedmkrát do
25. dubna. Informoval o tom včera režisér a principál souboru Cirk La Putyka Rostislav Novák ml. „Diváci mohou čekat úplně všechno, uvidí to, co u nás
ještě neviděli. Tenhle projekt nemá žádné hranice, nemá limity, je strašně pestrý. Kdybych to měl říct jedním slovem, tak je to výjimečné,“ řekl Novák
ml. Mimo jiné složením interpretů, kde vedle těch alternativnějších, jako je Vladimir 518 nebo Katarzia, tady budou osobnosti, jako je Bára Poláková,
Jan Cina nebo Naďa Válová. „Vedle toho se opíráme o silnou interpretaci kapely obklopenou akrobaty a tanečníky,“ dodal. Bývalý prezidentský kandi-
dát Horáček se proslavil jako textař písní populární hudby. Spolupracoval zejména se skladatelem Petrem Hapkou, jejich písně zpívaly největší hvězdy
české scény. V současné době s Michaelem Kocábem plánuje, že vytvoří českou operu. Projekt Horáček GEN XYZ zahájí letošní program šapitó Azyl78. Po
něm bude na programu od 2. do 21. května úspěšná inscenace Cirku La Putyka Cesty a od 28. května do 18. června rodinné, hudebně-taneční představe-
ní Kniha džunglí, které vzniklo ve spolupráci Divadla bratří Formanů, České filharmonie a Dekkadancers. ČTK

Učni závodili
v rychlosti oprav
Dvoučlenné týmy učňů
druhých a třetích ročníků
ze šesti středních škol
v ČR soutěžily v Plzni
v rychlosti a kvalitě opra-
vy pračky a kávovaru s na-
simulovanou závadou
a v práci s technickou do-
kumentací. Šlo o první
ročník projektu Naučíme
vás to opravit, který řeší
akutní nedostatek servis-
ních techniků a opravářů
elektrospotřebičů na čes-
kém trhu. ČTK

Babiš. Omlouva
za udavače,
psychopat prošel
Šéf hnutí ANO Andrej
Babiš se omluvil senátoro-
vi Lukáši Wagenknechto-
vi za výroky, že je udavač
a tím, kdo připravil Česko
o 800 milionů korun. Po-
dle rozhodnutí soudu se
nemusí omlouvat za ozna-
čení Wagenknechta jako
„psychopata“. Soud to
odůvodnil tím, že označe-
ní „psychopat“ je přípust-
ným hodnotícím sou-
dem. ČTK

ČT
K

KrátceČeští turisté míří
na jih republiky

Do málo známých míst

V Česku jsou na letošek pro
turisty připraveny desítky
tisíc kilometrů pěších nebo
cyklistických tras.

● Deník Metro a jeho magazín
dlouhodobě představují
málo známá místa, které
nejsou v hledáčku masivní-
ho turismu.

● Jedná se především o sever
Moravy, Ústecko a Karlovar-
sko. Největším letošním
tahákem bude podle deníku
Metro město Žatec, které
se podruhé pokusí své chme-
lařské památky dostat na
prestižní seznam světového
dědictví UNESCO. Leží v oblas-
ti známé pěstováním vynikají-
cího aromatického chmele.
Velmi zajímavé jsou také
Krušné hory a jejich chráně-
né hornické oblasti. MET
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Dejvické divadlo potřebuje
nový impulz, míní budoucí
ředitel divadla Lukáš Průdek.
Při financování by mohlo víc
využít přenosy inscenací do
kin nebo zkusit získat nové
dárce v krajích. Průdek, který
nastoupí do pražského Dej-
vického divadla v lednu, záro-
veň skončí po devíti letech
jako ředitel Jihočeského diva-
dla v Českých Budějovicích.

„Dejvické divadlo slaví
30 let, je možná na nějakém
rozcestí. V Budějovicích jsem
devět let, po nich by bylo na-
čase zase něco změnit a já
v sobě už těžko hledámmoti-
vaci,“ řekl Průdek, který je
v dozorčí radě Dejvického di-
vadla a devět let v něm praco-
val jako zástupce ředitelky
a vedoucí marketingu a pro-
dukce. Nyní Dejvické divadlo
řídí Blanka Cichon.

Pomáhá grant města
Průdka zajímá i to, že Dej-

vické divadlo je obecně pro-
spěšná společnost, a má tak
jiné financování než třeba Ji-
hočeské divadlo, jež je pří-
spěvkovou organizací měs-
ta. Dlouhodobě vyprodané
Dejvické divadlo je soběstač-
né zhruba z 50 procent, hlav-
ní příjem má díky čtyřleté-
mu grantu hlavního města
Prahy: „Čtyřleté financová-
ní, to je sen, protože financo-
vání z roku na rok je složité.
A není to napřímo každoroč-
ní debata s politiky,“ řekl
Průdek.

Jako klíčové hodnoty Dej-
vického divadla vnímá Prů-
dek „upřímnou“ divadelní
práci, poetiku i humor, skrze
který se přistupuje k vážněj-
ším tématům. Důležitější než
forma je podle něj obsah. „To
vše mám rád i jako divák, je
to největší hodnota toho diva-
dla. Zajímá mě, jestli se na
ten starý soubor dají nabalo-
vat noví mladší členové a po-
kračovat dál v dejvickém sty-
lu. Pak má Dejvické divadlo
obrovský věhlas a je otázka
managementu, co s tak
věhlasným divadlem dělat,“
řekl čtyřicetiletý Průdek.

Inscenace v kině
Jako příklad zmínil, že

dnes má derniéru inscenace
Ucpanej systém, jež bude pře-
nášená do kin, kde ji uvidí
přes 10 tisíc lidí. V podob-
ných streamech vidí obchod-

ní příležitosti. Míní, že kvůli
snižování schodku státního
rozpočtu nastanou pro kultu-
ru těžké časy. „A Dejvické di-
vadlo může mít náskok před
ostatními divadly v tom, na-
kolik může být méně závislé

na veřejných prostředcích,“
řekl budějovický rodák. Jako
jinoumožnost, jak získat víc
peněz a také zlepšit platy
v divadle, vidí klub dárců,
který by oslovil i sponzory
v krajích.

Zakladatelem Dejvického
divadla je Praha 6. V roce
2021 mělo z grantů města
a ministerstva kultury
33,6 milionu korun, z darů
2,6 milionu. Má kolem pade-
sáti zaměstnanců. ČTK

Seznam všech prodejen na www.albert.cz
*Nejvýhodnější cena na trhu za posledních 30 dní.
Akce platí v prodejnách Albert od 19. 4. do 25. 4. 2023 nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.
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Vepřová pečeně
bez kosti – v celku
chlazená, 1 kg Panzani Těstoviny

500 g, 100 g = 5,98 Kč
Akce / 5,78 Kč Aplikace
vybrané druhy
▼ 29,90 Kč*

Česká chuť Máslo
82%, 250 g,
100 g = 13,96 Kč,
do vyprodání zásob
▼ 34,90 Kč*

Milko Řecký jogurt
140 g, 100 g = 10,65 Kč,
vybrané druhy

Pilsner Urquell 6pack
světlý ležák, 6× 0,5 l
0,5 l = 26,84 Kč, 1 l = 53,67 Kč
▼ 161 Kč*

NEPORAZITELNÉ AKCE TÝDNE

NEPORAZITELNÉ AKCE TÝDNE

NEPORAZITELNÉ AKCE TÝDNE

NEPORAZITELNÉ AKCE TÝDNE

Vepřová pečeně 
bez kosti – v celku
chlazená, 1 kg

NEPORAZITELNÉ
AKCE TÝDNE
Každý týden

za Vás hlídáme
nejvýhodněj

ší zboží na trhu.

Lukáš Průdek ČTK

Streamy. Příležitost pro divadlo

inzerce
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Kultovní festival na králové-
hradeckém letišti Rock for Pe-
ople vypustil pro letošek vel-
ká jména: na historicky nej-
větší 27. ročník mají vedle
Muse a Slipknot dorazit třeba
i Machine Gun Kelly, Billy Ta-
lent, Hollywood Undead
nebo The 1975. Během čtyř
dní 8. až 11. června má přijet
až rekordních 40 tisíc lidí.
„Rock for People už hraje prv-
ní festivalovou ligu,“ říká de-
níku Metro šéf festivalu
Michal Thomes.

Festival se koná v červnu,
jaký je k tomu důvod?
Do června nás nasměroval

minulý ročník s Green Day,
o které jsme dlouhodobě usi-
lovali. Jejich tour byla časově
velmi omezená a opustili
jsme kvůli nim náš tradiční
červencový termín. A díky
tomu jsme zjistili, že se nám
v červnu mnohem lépe do-
mlouvá i ostatní program,
protože je více zahraničních
kapel na turné.

Když jsme dělali rozhovor
před rokem, říkal jste, že
je těžké oklepat se z covi-
dových let. Jak dopadl mi-
nulý ročník?
Z pohledu přestupu do vyš-

ší festivalové ligy dopadl na
výbornou, byli jsme vyproda-
ní s 35 tisíci návštěníky.
V mnoha směrech to byl re-
kordní ročník a spokojenost

diváků i účinkujících byla ve-
liká. Ale také jsme čelili nové
ekonomické realitě, kdy šly
ceny služeb dodavatelů výraz-
ně nahoru, často o 30 až
50 procent. Rovněž dostup-
nost a kvalita služeb byly kvů-
li přetlaku odložených akcí
komplikované, takže z pro-
dukčního pohledu to bylo vel-
mi náročné.

Na co se letos máme těšit?
Za loňský ročník nás odbor-

ná porota European Festival
Awards zařadila mezi deset
nejlepších středních festiva-
lů v Evropě, takže to bereme
jako potvrzení toho, že nasta-
vená cesta je správná, jen
jsme posunuli naši laťku opět
o trochu výš. Podařilo se nám
domluvit silné headlinery
– Muse, Slipknot, Machine
Gun Kelly a The 1975, o které
se mnohdy přetahujeme
s těmi největšími evropský-
mi festivaly, a širokou paletu
dalších světových hvězd,
jako například Papa Roach,
Billy Talent, Hollywood Unde-
ad nebo Simple Plan. K tomu
tradičně mnoho českých pre-
miér zajímavých zahranič-
ních umělců a samozřejmě
i výběr z domácí scény v čele
s Tata Bojs, Vypsanou fixou,
Horkýže Slíže a Wohnouty.
Nezapomínáme samozřejmě
ani na mladé talenty, kterým
dáváme prostor v rámci sou-
těže Rock for People Talents.

Co rozhodně nepropásne-
te vy osobně?
Můj osobní seznam je po-

měrně dlouhý a jsem zvědav,
co se mi podaří stihnout.
Vždycky mě baví objevování
nových kapel, které jsem ješ-
tě neviděl naživo. Nenechám
si ale určitě ujít vystoupení
Václava Neckáře, který vy-
stoupí v rámci našeho retro
okénka, v rámci kterého do
programu každoročně zařa-
zujeme legendy české hudeb-
ní scény. Jejich vystoupení
mívají vždy naprosto jedineč-
nou atmosféru. Největší záži-
tek je pro mě ale vidět to, jak
se lidé opravdu autenticky
a svobodně baví. Atmosféra
našeho festivalu je jedinečná
a nejde popsat slovy, to si kaž-
dý musí zažít. Je to jiný svět
plný sounáležitosti, kde
může být každý sám sebou
a spontánní.

Loni si Green Day poručili
postavit vlastní kuchyni,
máte letos také náročné
interprety?
Vydali jsme se na cestu

line-upu se světovými hvězda-
mi, takže světové požadavky
jsou součástí naší práce. Tým
Muse si naši produkci přes
měsíc prověřoval, jestli bude-
me schopni jejich obrovskou
pódiovou show zajistit. Až na
základě toho jsme teprve
mohli začít vyjednávat ostat-
ní podmínky. Velikost a kon-

centrace velkých hvězd je le-
tos ještě větší než loni, takže
nepochybuji, že se naše pro-
dukce letos zapotí. Každá tak-
to náročná show je ale obrov-
ským zadostiučiněním naší
celoroční práce, a když vidí-
me na festivalu desetitisíce
nadšených fanoušků užívají-
cích si své oblíbené interpre-
ty, víme, že naše práce má
smysl.

Bude festival i letos ekolo-
gický? Loni jste například
třídili všechno možné
aměli vodíkový pohon.
Ano, tím, že jsme od loň-

ského roku ve vlastním areá-
lu – stali jsme se celoročním
provozovatelem královéhra-
deckého prostoru Park 360 –
tak mámemožnost tuto linii,
které se dlouhodobě věnuje-
me, realizovat ještě ve větším
rozsahu. Opět budeme na fes-
tivalu třídit sedmnáct druhů
odpadů, zálohovat kelímky
a PET lahve, využívat alterna-
tivní zdroje energie, které
nám slouží i k pohonu někte-
rých pódií s využitím vodíko-
vé, solární a větrné energie
a podobně.

Hitem jsou stále obytná
auta, jak jste připraveni
na karavanisty?
V letošním roce jsme pro

festival zvětšili prostory na
kempování a parkování ná-
vštěvníků o několik hektarů,
takže pro karavanisty máme
připraveny nové travnaté plo-
chy, napojení na elektrický
proud, nové sanitární kapaci-
ty i snídaňovou zónu. O tuto
variantu je vždy enormní zá-
jem a jinak tomu nebylo ani
letos, v tuto chvíli je tedy bez-
nadějně vyprodaná.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

SLEDUJTE
OBLÍBENÉ POŘADY

ČESKÉTELEVIZE
UŽ TEĎ NA

Kukačky Dobré ráno, Brno! Dabing Street Osada

Citát

Zjistili jsme, že se nám
v červnu v mnohém
lépe domlouvá
program, protože je
více zahraničních
kapel na turné.
MICHAL THOMES, ŘEDITEL FESTIVALU

inzerce

„Muse si prověřovali celý
měsíc, zda je zvládneme“
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Pomáhá jim
V Česku funguje mentorin-
gový projekt DoToho!, kte-
rý zdarma podporuje české
malé a střední podnikatele.
Nyní opět spouští obdobný
projekt pro živnostníky
z Ukrajiny. V ČR loni začalo
podnikat 8514 Ukrajinců.
Část z nich jsou lidé, kteří
doma úspěšně podnikali
a kvůli válce o podnikání
přišli, další část chce v Čes-
ku začít od nuly. Projektem
prošla dnes úspěšná kavár-
nice Olena Žurakivská (na
snímku), která si otevřela
podnik v pražských Holešo-
vicích. ČTK

Moje dm-app
dm.cz

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Moje dm-app

nyní
stáhnout

Dodá pleti zářivý vzhled. Chrání
před škodlivými vlivy prostředí.
Intezivně hydratuje a vyhlazuje
jemné linie prvních vrásek.
S antioxidačním účinkem.

Balea
pleťové sérum
s vitamínem C
30 ml

139
46,33 Kč za 10 ml

DLOUHODOBÁ CENA

od 22.02.2023 139 Kč

Kč

Intezivně hydratuje a vyhlazuje 
jemné linie prvních vrásek. 
S antioxidačním účinkem.

Balea
pleťové sérum 
s vitamínem C 
30 ml

139
46,33 Kč za 10 ml46,33 Kč za 10 ml

DLOUHODOBÁ CENA

  od 22.02.2023 139 Kč

Češi často pracují
pod hranicí
příjmů, které jim
umožní klidněji žít.

Minimální důstojná mzda za
práci na plný úvazek tak, aby
pokryla potřeby dospělého
s dítětem, volný čas i menší
spoření, loni v Česku dosáhla

40 912 korun hrubého. V Pra-
ze činila 42 776 korun, zejmé-
na kvůli vyšším nákladům na
bydlení v hlavnímměstě. Uvá-
dějí to zástupci platformy
pro minimální důstojnou
mzdu. Upozornili, že namini-
mální důstojnoumzdu, která
podle platformy představuje
odměnu za práci za běžnou
pracovní dobu, nedosáhne
63 procent pracovních úvaz-
ků. Před dvěma lety činilami-

nimální důstojná mzda v re-
gionech 31 146 korun, v Pra-
ze 36 717 korun. Nárůst
v uplynulém roce způsobila
zejména vysoká inflace, když
nominálnímzdy rostly poma-
leji než spotřebitelské ceny.
Pod úrovníminimální důstoj-
némzdy se tak ocitlo o 800 ti-
síc pracovních úvazků víc
než v roce 2021. Minimální
důstojná mzda se dostala na
úroveň průměrné mzdy, kte-

rá loni v ČR činila 40 353 ko-
run. Zákonem stanovená mi-
nimální mzda loni byla
16 200 korun, letos se zvýšila
na 17 300 korun. „Vysoký
růst cen se koncentruje v ob-
lasti základních potřeb, které
mají větší dopad na nízkopří-
jmové zaměstnance,“ upozor-
nil ekonom Jan Bittner. Připo-
mněl, že nominální mzdy in-
flaci nepokrývají. „Sleduje-
me politické tlaky, aby mzdy

nadále nerostly tak vysokým
tempem, protože by údajně
hrozilamzdově-inflační spirá-
la,“ dodal. Menší než mini-
mální důstojnou mzdu mají
častěji ženy než muži. Týká
se to 68 procent pracovních
úvazků žen a 53 procent pra-
covních úvazkůmužů. „Důvo-
dem je mzdová nerovnost
mezi muži a ženami, která je
v Evropě nadprůměrná,“ řekl
Bittner. ČTK

ČT
K

Předběhli nás Poláci

3.
V žebříčku atraktivity 16 zemí
střední a východní Evropy je
Česko pro německé investory
na třetím místě za Slovin-
skem a Polskem. Do roku
2018 se Česko několik let dr-
želo na prvním místě, v dal-
ších letech až do války na
Ukrajině investoři za nejatrak-
tivnější lokalitu považovali Es-
tonsko. Vyplývá to z průzku-
mu Česko-německé obchodní
a průmyslové komory, který
zjišťuje náladu mezi investo-
ry a manažery. ČTK

Krátce

Po stříbru tu
bude skanzen
Jihlava nechala zpraco-
vat projektovou doku-
mentaci pro chystaný
hornický skanzen pod
vrchem Rudný, kde se
těžila stříbrná ruda. Pří-
prava skanzenu pokraču-
je i přes loňský propad
ústí šachty svatého Jiří,
která bude otevřena.

Jídlo do banky
Do jarního kola celostát-
ní sbírky potravin se lidé
mohou připojit v inter-
netových obchodech.
Zboží putuje do skladů
potravinových bank, kte-
ré je s pomocí nezisko-
vých organizací rozdělu-
jí mezi lidi v tíživé sociál-
ní situaci. Obchody nabí-
zejí nákup takzvaných
balíčků pomoci v růz-
ných hodnotách. Šéf
federace potravinových
bank Aleš Slavíček řekl,
že sklady potravinových
bank jsou už téměř
prázdné. ČTK

inzerce

Minimální důstojná mzda?
V Praze téměř 43 tisíc korun

Jak se počítá?

Výše minimálního důstojné-
ho výdělku vzniká na základě
aktuálních cen, jakou výši by
musela mít odměna za práci
za běžnou pracovní dobu,
aby pracujícím a jejich domác-
nostem poskytla dostatek
finančních prostředků k živo-
tu. Mají se z ní dát pokrýt zá-
kladní náklady a také volný
čas a zaplatit další důležité vý-
daje včetně úspor pro případ
neočekávaných okolností.

● Koncept vypracovali po vzo-
ru obdobných statistik, kte-
ré jsou zveřejňovány v zahra-
ničí. V Česku na ní pracují
desítky odborníků na sociál-
ní problematiku, ekonomů,
sociologů a politologů.

● „Jedním z důvodů, proč je
u nás tlak na navýšení mezd
nižší než jinde v EU, je naše
relativně nízká odborová
organizovanost. Slabou pozi-
ci pracujících umocňuje také
fakt, že se u nás vyjednává
převážně na podnikové
a nikoli sektorové úrovni,
jak to je běžné například
v Německu,“ uvedla Kateři-
na Smejkalová z nadace
Friedrich-Ebert-Stiftung. ČTK
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S novými auty do sněhu
Technika pracovníků Správy a údržby silnic Plzeňského
kraje je stále v pohotovosti. Sypače například vyjížděly
na Šumavě o minulém víkendu, kde napadl mokrý těžký
sníh. Firma včera dostala osm nových nákladních vozidel
pro letní i zimní údržbu. ČTK

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403270435

Zjednodušit vyřizování po-
platků za psy či odpad, vydá-
vání průkazů nebo komuni-
kaci s policií by měly chytré
samoobslužné kiosky pro sa-
mosprávy. Přístroje podobné
bankomatům mají lidem
v obcích umožnit podávat žá-
dosti, hradit platby nebo na-
lézt informace, aniž by muse-
li dojít na úřad. Takzvané
e-úředníky představili zástup-
ci Svazu měst a obcí, policie
a České spořitelny. Pilotní
provoz samoobslužných kios-
ků by podle ředitele veřejné-
ho a neziskového sektoru Čes-
ké spořitelny Pavla Kváše
mohl začít v posledním čtvrt-
letí letošního roku. Banka plá-
nuje přístroje, jejichž hodno-
ta se pohybuje kolem milio-

nu až 1,5 milionu korun po-
dle vybavení, obcím zpočát-
ku pronajímat. ČTK

Vědci z českobudějovického
Biologického centra Akade-
mie věd ČR požadují, aby Ji-
řická nádrž v Novohradských
horách získala zvláštní status
ochrany. Upozorňují na to, že
soukromý majitel ji pronají-
má pro komerční rybolov. Vy-
sazují se tam nepůvodní dra-
vé ryby, které decimují vzác-
né střevle potoční. „To, že je
tato horská rašelinná nádrž
vedena jako obyčejný rybník,
je těžko pochopitelné, neboť
v kontextu jejího povodí
a oživení ohroženými druhy
ryb to vůbec neodpovídá rea-
litě,“ uvedl ředitel hydrobio-
logického ústavu Akademie
věd ČR Jiří Peterka. ČTK

Ochrana nebude
Pirátům se nepodaří zlep-
šit zákon o ochraně ozna-
movatelů o pochybení, ke
kterému dochází v práci
v soukromé nebo veřejné
společnosti, organizaci
nebo úřadu. Nepodařilo
se jim získat podporu koa-
ličních partnerů pro zave-
dení ochrany pro anonym-
ní oznamovatele. Podle
šéfa pirátských poslanců
Jakuba Michálka to zna-
mená významné oslabení
současné praxe, kdy část
oznamovatelů vystupuje
anonymně, k problému
jsou ochotni vyjádřit se až
po zahájení prověřování
podání. Zákon by měl
ochránit zejména ozna-
movatele například před
propuštěním, snížením
mzdy a podobně.

Proti koloběžkám
Sdílená kola letos v No-
vém Boru na Českolipsku
nebudou, záměr nezískal
velkou podporu u míst-
ních v anketě. Mezi nesou-
hlasnými stanovisky pře-
vážil názor, že by se kola
povalovala po městě, pří-
padně že jejich pořízení
je s ohledem na rozlohu
města zbytečné. Liberec-
ký kraj letos připravil na
podporu sdílených kol
nový dotační program.
Ten počítá s napojením
systému sdílených kol na
nový odbavovací systém
veřejné dopravy s cílem
usnadnit lidem cestování.
K záměru do zapojit se do
systému se podobnou for-
mou vyjádří také lidé
v Trutnově nebo České
Lípě. ČTK

V Berouně uhynul medvěd
Matěj, z původní trojicemed-
vědů známých z populární-
ho večerníčku Méďové tak
zbyl jen Kuba. Matějovi bylo
23 let a v posledních dnech
mu nebylo dobře. Ošetřova-
telka ho našla ráno bez zná-
mek života. Nejpravděpo-
dobnější příčinou bylo selhá-
ní některého z orgánů. Špat-
nou zprávu mají také z br-
něnské zoologické zahrady.
Tam museli utratit 21letou
žirafu Janette. Začala mít
zdravotní problémy. „Méně
žrala, hůře chodila a začala
ztrácet na váze. Poslední tý-
den už ani nemohla chodit
do výběhu. Její stav se o ví-
kendu rapidně zhoršil. Vel-
mimálo pila a žrala, potravu
nebyla schopná udržet, pře-
stala chodit, popsal mluvčí
zoo Michal Vaňáč. ČTK

Historickýmměs-
tem roku 2022 se
stalo město z Par-
dubického kraje.

Sdružení historických sídel
Čech, Moravy a Slezska a mi-
nisterstvo kultury a pro míst-
ní rozvoj ocenily Vysoké
Mýto titulem Historické měs-
to roku 2022. Cena je odmě-
nou za nejlepší využití peněz
na obnovu památek z progra-
muministerstva kultury. Jed-
ná se o ocenění nejlepší uplat-
nění dotací z programu mi-

nisterstva kultury regenera-
ce městských památkových
rezervací a zón. V programu
se na opravy sdružují peníze
státní, obecní i od vlastníka.
Starosta vítězného města

František Jiraský připomněl,
že památky se musejí nejen
opravovat, ale že je také tře-
ba, aby žily. „Myslím, že ve
Vysokém Mýtě se nám daří
naplňovat historické město
životem,“ uvedl. Na dotaz,
zda mají ve městě rozmyšle-
no, kam získaný milion ko-
run investují, odpověděl, že
město by bylo schopné na
péči o památky uplatnit mili-
onů i deset. „Ale napadlo nás

cestou sem, že pokud by to vy-
šlo, uděláme novou fasádu na
našem Šemberově divadle,“
doplnil.
Krajskými vítězi soutěže

o titul Historické město roku
2022 byly vedle hlavního vítě-
ze ještě České Budějovice, Ho-
ražďovice, Cheb, Jablonec
nad Nisou, Jemnice, Jičín, Ko-
lín, Lomnice, Praha 1, Příbor,
Šternberk, Valašské Meziříčí
a Žatec. Každé město získalo
odměnu 100 tisíc korun.
Svou cenu a odměnu ve stej-
né výši udělilo ještě minister-
stvo pro místní rozvoj také
městům Valašské Meziříčí
a Žatec. ČTK

ČT
K E-úředníci. Už je

začali testovat

Stačí mít hodinky

Nový samoobslužný terminál
už koncem března zprovoznil
úřady Prahy 1.

● Obyvatelé nejbohatší měst-
ské části v Česku zde mohou
uhradit správní poplatky po-
mocí platební karty, telefo-
nu nebo chytrých hodinek.

● V České spořitelně věří, že
spuštění terminálu se stane
zásadním krokem v digitali-
zaci státní správy. MAP

Krátce

inzerce

Odešli. Matěj
a Janette

Prestižní cena
pro Vysoké Mýto

Vzácné druhy.
Jsou v ohrožení
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Tady vystuduje-
me, tady pak zůsta-
neme. Tak si mnozí
vysokoškoláci
plánují život, když
nastupují na školy
v Praze a velkých
městech.

O životě leckdy rozhodují ná-
hody. Když si například stu-
dent lékařské fakulty vysní
kariéru zubaře v hlavním
městě nebo primáře ortope-
die ve vyhlášené nemocnici
ve velké krajské metropoli.

Scházel jí kontakt a další
osudy pacientů

Ale pak stačí zprvu nezají-
mavá nabídka na student-
skou praxi u obvoďáka a na-
plánovaná kariéra zamíří ji-
ným směrem. „Už na gymná-
ziu jsem věděla, že se chci vě-
novat profesi, která dává smy-
sl amá přínos pro společnost.

Zachraňování lidských živo-
tů to beze zbytku splňovalo,
takže jsem už své seminární
předměty směřovala tak,
abych mohla jít na medicí-
nu,“ popisuje Barbora Košuli-
čová, která pochází z Dubňan
na Hodonínsku.
Když chodila na student-

skou praxi do fakultní nemoc-
nice, dalo jí to hodně po pro-
fesní stránce, ale chybělo jí,
že neznala další osud těch, na

jejichž léčbě se částečně podí-
lela. Změna se dostavila při
absolvování stáže u Kateřiny
Javorské, praktické lékařky
z Nového Města nad Metují.
Sama přitom o dráze prakti-
ka v začátcích studia vůbec
neuvažovala, především kvů-
li špatným zkušenostem lidí
ze svého okolí.
Jejím vysněným lékařským

oborem byla dětská psy-
chiatrie. „To změnila praxe

u doktorky Javorské, která
mi ukázala, jak lze k pacien-
tům přistupovat. Také mi do-
šlo, jak důležitá je primární
péče,“ přiznává budoucí lé-
kařka. Pokud ta bude dobře
fungovat, odlehčí nemocni-
cím i celému zdravotnické-
mu systému. Obzvlášť ve ven-
kovských oblastech, kde je
praktik součástí místního
společenství amnohdy se sta-
rá o několik generací.

Tadymálo, tady nic, tady
hodně
Vpřípadě Barbory Košuličo-

vé je nutné uvést, že o změnu
priorit se zasloužil projekt
Staň se praktikem v Králové-
hradeckémkraji, jehož finan-
cování letos pro studenty pá-
tého ročníku medicíny spus-
til Královéhradecký kraj ve
spolupráci s Lékařskou fakul-
tou Univerzity Karlovy
v Hradci Králové.
Rušení ordinací praktiků

tak může podobný projekt
hodně změnit. Obvoďáků je
v některých regionech znač-
ný nedostatek. Ukazuje to na-
příklad jedna z nejnovějších
analýz v několika okresech
Moravskoslezského kraje. Ze
zjištěných dat vyplývá, že nej-
většímproblémemMoravsko-
slezského kraje je nerovno-
měrná dostupnost praktic-
kých lékařů. V okrese Nový Ji-
čín jich aktuálně chybí dvaa-
dvacet, v okrese Karviná osm,
v okrese Opava pět. Celore-
publikový průměr je statistic-
ky 1600 pacientů na jednoho
lékaře, pokud budeme počí-
tat jen skutečně aktivní a or-
dinující praktiky, mluvíme
o dvou tisících,“ tvrdí Petr Žiž-
ka, člen vedení společnosti
Moje ambulance.
„Myslím, že promě i pro ce-

lou řadu mladých lékařů je
stále důležitější mít prostor
i na soukromý život, práce
praktického lékaře se mi
v tomto směru jeví jako přija-
telnější než služby v nemocni-
cích. Vzhledem k nedostatku
praktických lékařů také ne-
musí být složité praxi po ně-
kom převzít. Zvlášť u nás na
jižní Moravě bych tak pacien-
tům ušetřila případné hledá-
ní nového doktora,“ sdílí
svoumotivaci Barbora Košuli-
čová. PAVEL HRABICA

Moje dm,
s tebou si
nákupy
užívám
Stáhněte si nyní aplikaci
Moje dm, nechte se
inspirovat, objevujte
novinky a usnadněte si
nakupování.

Moje dm, Moje dm, 

nyní stáhnout

Moje dm-app

= 100 KČ SLEVA*

400 BODŮ

* Po stažení aplikace Moje dm, registraci a následném propojení s vaší active beauty kartou získáte eKupon na 400 extra
bodů. eKupon lze aktivovat a uplatnit měsíc po stažení aplikace. eKupon lze uplatnit pouze jednou. eKupon lze
kombinovat s produktovými kupony a eKupony, nelze kombinovat s kupony, eKupony či aktivitami na celý nákup.
Sbírání a uplatnění bodů se nevztahuje na nákup dárkových a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční
kojeneckou mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb., o regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské
účely dle nařízení Komise v přenesené pravomoci (EU) č. 2016/128.

Moje dm-app
dm.cz

Barbora Košuličová ARCHIV

„Brigáda“ může změnit plány
a nasměrovat studenta jinam

inzerce

I „vejšky“ mají málo lidí

S nedostatkem odborníků se
nepotýkají jen regiony.

● Například v letech 2010 až
2020 ubylo v absolutních
počtech sto tisíc studentů
vysokých škol.

● Nejvíce lidí s vysokoškol-
ským diplomem žije v Praze.
Tvoří téměř čtyřicet procent
jejích obyvatel.

● Nejméně vysokoškolsky
vzdělaných obyvatel mají
kraje Karlovarský a Ústecký.
Statistiky jich evidují do
13 procent. ČSÚ

Proti odlivu mozků

2,4
Tolik miliard korun je hodno-
ta Meziregionální univerzitní
rady (MUR). Vznikla proto,
aby si školy z celé země lépe
předávaly zkušenosti. Rada
chce také pomáhat regio-
nům, aby vzdělaní lidé neod-
cházeli do Prahy, Brna a po-
dobně. „Nechceme naši zemi
vyvíjet směrem k banánové
republice, kdy hlavní centra
jsou ve velkých městech a na
venkově není nic,“ komento-
val založení MUR její předse-
da a rektor Univerzity Tomá-
še Bati ve Zlíně. iDNES.cz

Malé štěstí
Filmy o Básnících a o Ště-
pánku Šafránkovi, který vy-
studoval lékařství v Praze,
ale doktorský život praktic-
kého lékaře prožil na „ma-
loměstě“ a na vesnici, jsou
příkladem, že štěstí nekve-
te jen v hlavním městě,
ale... Data Ústavu zdravot-
nických informací a statisti-
ky říkají, že 40 procent sou-
časných praktiků je star-
ších 55 let. Do pěti až dese-
ti let odejdou do důchodu.
Lékařské fakulty nezvlád-
nou vychovat tolik nových
doktorů. A pokud vychova-
jí, není vždy záruka, že ode-
jdou na venkov. PH M

AF
RA
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Autor muzikálu
věnoval poslední
představení zesnu-
lému synovi.

Na Broadwayi v neděli skonči-
la rekordní šňůra inscenace
Fantomopery, která se v new-
yorském centru divadelního
umění hrála nepřetržitě
35 let. Tečku za sérií udělalo
představení s pořadovým čís-
lem 13 981, při němž se před
speciálně vybranými diváky
sešli i členové dřívějších he-
reckých týmů a autormuziká-
lu Andrew Lloyd Webber. Ve-
čer provázely bouřlivé ovace,
přípitky i spekulace o tom, že
hra by se brzy mohla na
Broadway vrátit v novémpro-
vedení.

Mezinárodní fenomén
Fantom opery měl na

Manhattanu premiéru v led-
nu 1988 a produkce během
následujících let přežila rece-

se, války, terorismus i změny
v kultuře. Podle listu The
New York Times (NYT) insce-
naci vidělo 20 milionů lidí
a na vstupném se vybralo
přes 1,3 miliardy dolarů
(28 miliard korun). Muzikál
se zároveň stal mezinárod-
ním fenoménem, jeho šňůru
na Broadwayi nakonec utnul
dvojí efekt inflace a slabšího
turistického ruchu v návaz-
nosti na restrikce spojené
s pandemií.
Rozlučka nicméně v noci

na pondělí proběhla ve vel-
kém stylu, s přípitky šampaň-
ským, sprškou zlatých a stří-
brných konfetů či prezentace-
mi věnovanými hereckým
hvězdám. Publikum bylo
kompletně složené z pozva-
ných lidí včetně umělců, jako
je muzikálový autor Lin-Ma-
nuel Miranda nebo herečka
Glenn Closeová, a fanoušků,
kteří vyhráli lístek ve speciál-
ním losování. Představení tr-
vající déle než 150minut, kte-
ré opakovaně přerušovaly
ovace pro herce, ale i pro zná-

mé rekvizity, vyvrcholilo po-
sledním číslem za účasti skla-
datele Webbera, producenta
Camerona Mackintoshe i bý-
valých herců, včetně členky
původního týmu Sarah
Brightmanové.
„Nemohli jsme se rozloučit

lepším představením,“ řekl
Webber. Večer věnoval své-
mu synovi Nicolasovi, který
před třemi týdny ve věku
43 let podlehl rakovině.
„Když byl malý kluk, něco

z této hudby slyšel,“ vzpomí-
nal umělec, který kromě Fan-
toma opery stojí i za dalšími
muzikálovými hity včetně Je-
sus Christ Superstar nebo Ko-
ček (Cats).
„Je skoro neslýchané, aby

se představení loučilo takto
triumfálně,“ komentoval pro-
ducent Mackintosh. V posled-
ní době prý často dostával
otázku, zda se Fantom opery
na Broadway vrátí. „Jsem pro-
ducentem přes 55 let, takže

jsem viděl, jak se všechny
skvělé muzikály vracely.
A Fantom je jedním z nejskvě-
lejších,“ řekl.

Nešťastná láska
Muzikál je založený na stej-

nojmenném románu fran-
couzského spisovatele Gasto-
na Lerouxe z roku 1910. Hlav-
ní hrdinkou příběhu je mla-
dá operní pěvkyně Christine,
které záhadná postava pomá-
há pilovat hlasové umění
v Paříži 19. století. Příběh na-
bírá temný rozměr ve chvíli,
kdy si Fantom zvolí Christine
jako svou múzu, zatímco ona
se zamiluje do mecenáše
umění Raoula.
Podle NYT semuzikál před-

stavil ve 45 zemích světa
v 17 různých jazycích, při-
čemž globální tržby přesahu-
jí šest miliard dolarů. Po roz-
lučkovém představení v diva-
dle Majestic Theater titul
nejdéle běžící inscenace na
Broadwayi přechází na Chica-
go, které se hraje od roku
1996. ČTK

Brzy králem
Stovky vojáků včera v noci
v Londýně nacvičovaly vojen-
ský průvod, který bude sou-
částí ceremonií při korunova-
ci krále Karla III. a jeho cho-
tě Camilly 6. května. Vojáci
projeli na koních trasu od
Buckinghamského paláce
k Westminsterskému opat-
ství, kterou ve slavnostní
den projede i královský pár.
Za Česko se akce zúčastní
prezident Petr Pavel s man-
želkou Evou. ČTK

Vrátí se Fantom zpátky? Scéna z muzikálu. MATTHEW MURPHY

Velké horko
Kvůli neúnosné vlně ve-
der se v některých státech
na východě a severovýcho-
dě Indie tento týden zaví-
rají školy. Děti se nebu-
dou učit ve státech Tripu-
ra a Bangla, kde leží i vel-
koměsto Kalkata. Teploty,
které se šplhají přes
40 stupňů, v posledních
dnech hlásí i státy
Ándhrapradéš, Odiša
nebo Bihár. Indická vláda
regionálním úřadům do-
poručila, aby kvůli hor-
kům upravily pracovní
dobu úředníků i dalších
zaměstnanců.

Zbraně nedají
Švýcarsko činí všechno
možné pro skutečné zavá-
dění sankcí proti Rusku.
Trvá ale na zákazu reex-
portu vojenského materiá-
lu švýcarského původu na
Ukrajinu. Včera to řekl
v Berlíně švýcarský prezi-
dent Alain Berset po jed-
nání s německým kanclé-
řem Olafem Scholzem.
Švýcarsko se sice připojilo
k mnoha unijním sank-
cím proti Moskvě, ale čelí
kritice za to, že neumož-
ňuje třetím zemím vyvá-
žet švýcarské zbraně a mu-
nici na Ukrajinu. ČTK

Slováci na pracovišti nejmé-
ně akceptují příslušníky ko-
munity LGBT+ a desetina za-
městnanců má zkušenosti
s různými formami diskrimi-
nace v práci. Vyplývá to z prů-
zkumu, jehož výsledky včera
zveřejnila společnost Profe-
sia. Sondáž zkoumala postoje
pracovníků nejen k osobám
komunity LGBT+, ale také ke
zdravotně znevýhodněným,
příslušníkůmnárodností a et-
nických skupin, dále k cizin-
cům, starší generaci a rodi-
čům s malými dětmi. Jen tře-

tina zaměstnanců, kteří ne-
mají osobní zkušenosti s ko-
munitou LGBT+, hodnotí
kladně nebo akceptuje spolu-
práci s touto skupinou lidí.
Pozitivnější postoj k LGBT+
mají Slováci, kteří s lidmi ze
sexuálních a genderových
menšin už přišli do kontaktu.
Do průzkumu, který se konal
loni ve dvou vlnách, se zapoji-
lo přes 4300 lidí. Téma posta-
vení komunity LGBT+ ve slo-
venské společnosti ožilo loni
po vraždě dvou lidí u gay
baru v Bratislavě. ČTK

Přežil recese i terorismus,
přesto Fantom opery skončil

Povstání

80
Největším aktem ozbrojené-
ho odporu Židů během holo-
kaustu bylo povstání ve var-
šavském ghettu, které vypuk-
lo 19. dubna 1943 v předve-
čer významného svátku Pe-
sach. Bezprostředním impul-
zem k povstání se stal začá-
tek poslední etapy likvidace
ghetta, v němž tehdy žilo při-
bližně 60 tisíc zubožených
Židů. Ti všichni měli nalézt
smrt ve vyhlazovacích tábo-
rech, kam již v předchozích
měsících nacisté odvezli na
400 tisíc obyvatel varšavské-
ho ghetta. ČTK

2x
ČT

K

KrátceLGBT+. V práci je
více diskriminují
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DÁMSKÉ OKÉNKO

Nohy
spoutané
otoky?

Krásná
a zdravá ňadra

Uvolněte nohy ze zajetí otoků, křečových
žil a těžkosti. Dopřejte si pocit lehkých
a svěžích dolních končetin. Ulevte nohám
konopím!
Konopné mazání Venosil s chladivým efektem
poskytuje okamžitou úlevu a osvěžení pro
nohy bez otoků, křečových žil, metliček nebo
pocitů těžkosti. Venosil obsahuje unikátní
kombinaci konopného oleje a jedle sibiřské
doplněnou o rutin, kostival, arniku, fenykl,
řepík, mátu a měsíček. Dlouhodobá péče
a jemná masáž nohou Venosilem přispívá
ke zmírnění obtíží a celkově lepšímu stavu
dolních končetin.
Konopná úleva pro vaše nohy je dostupná
v lékárnách a zdravých výživách také jako
sprej s aplikací bez nutnosti roztírání.

Opět ideální figura
Chytře na redukční dietu!
Toužíte dosáhnout ideálních křivek, ale přesto se od-
mítáte vzdát všech svých neřestí? Zkuste to tentokrát
jinak. Prozradíme vám efektivní a osvědčený recept,
jak dosáhnout své vysněné postavy.
Přibližte se ke svému cíli díky přípravku
UniLakt skořice. Obsažená rozpustná
vláknina na sebe váže vodu, tím v trá-
vicím traktu nabobtná a navodí pocit
sytosti, a proto je nepostradatelná při
redukčních dietách. Tento jedinečný
doplněk stravy navíc obsahuje probio-
tickou kulturu, nerozpustnou vlákninu
a řasu chlorellu, které napomáhají
k upravení trávení a zažívání. Dále
i skořici, jež podporuje odbourávání
tuků a rovněž usnadňuje trávení.
UniLakt žádejte v lékárnách či zdravých
výživách.

Zalijte vlasy,
ať hustě
rostou!

Jsou vaše vlasy slabé, řídké, bez objemu a nadměrně vypadávají?
Dopřejte jim vydatnou zálivku sérem Vlasové hnojivo!
Sérum Vlasové hnojivo představuje koncentrovanou péči o slabé a řídké vlasy s tendencí vypadávat. Jeho složení spo-
juje účinky kofeinu a komplexu HustoplexTM do mimořádně koncentrované bezoplachové péče. Díky tomu sérum zajišťuje
rychlý a výrazný nástup účinku i při problémech s intenzivním vypadáváním, řídnutím a oslabením vlasů.
Vyzkoušejte také Vlasové hnojivo ve formě tablet či šamponu, kolagenový drink Pleťové hnojivo nebo sérum
Řasové hnojivo. K dostání v lékárnách a na www.VlasoveHnojivo.cz.

Ženské poprsí je symbolem ženskosti
a smyslnosti. Kromě touhy po doko-
nalé siluetě je důležité myslet také na
celkové zdraví ňader. Mějte vše, po
čem toužíte – plná, pevná a celkově
zdravá prsa!
Váš sen se stane skutečností díky jedi-
nečnému doplňku stravy Decolen Forte.
Přírodní složení ze semen vinné révy,
chmelu otáčivého, sóji a extraktu ze lnu
setého, chrání a podporuje zdraví prsní
tkáně. Navíc má pozitivní vliv na plnost,
pevnost a celkové zdraví prsou a pomá-
há snížit negativní účinky hormonální
nerovnováhy. K dostání v lékárnách.

V PODOBĚ TABLET NEBO SYPKÉ SMĚSI!

Zalijtee vvvlllaaasssyyyyy,,,,,
ať huussttěěě
rossttoouu!!

HUSTÉ
SLOŽENÍ,
HUSTÝ
VÝSLEDEK

HU
SL
HU
VÝ
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Černá retro komedie
Invalida startuje zítra
v tuzemských kinech.
Mimo jiné jde i o slo-
venského pokračovate-
le gangsterské tradice
ritchieovské školy.

Šusťákové soupravy, pestrobarevná
saka, velké kazeťáky, videopřehráva-
če, kýčovitá techno hudba, videopůj-
čovny na každém kroku, nové spole-
čenské poměry, záplava různých pod-
vodníků, začínající organizovaný zlo-
čin. V této době divokých devadesá-
tek a prostředí anonymního malo-
města se odehrává děj nové sloven-
ské gangsterky Invalida. Hlavní po-
stavou je hrdý údržbář místního mu-
zea Laco (Gregor Hološka), který se
kvůli své výbušné povaze ocitá v ne-
správném čase na nesprávnémmístě
a po setkání s drsnými podvodníky
skončí na vozíku. Když pak zjistí, že
je spravedlnost nedosažitelnou uto-
pií, rozhodne se vzít věci do vlast-
ních rukou. No a protože se jedná
o komedii, servírují nám tvůrci mís-
to drsné honby za pomstou spíše
žánrovou parodii v čele s naprosto ne-
pravděpodobným akčním hrdinou.

Třetí housle pro rapery
Snímek jde do českých kin zítra.

Nejen ze Slovenska se ale již několik
dní ozývá spokojené pomlaskávání.
Důkazem toho budižmimo jiné i čer-
vené hodnocení na portálu Česko-Slo-
venské filmové databáze. To mě, po-
pravdě řečeno, na první pohled cel-
kem překvapilo. Od února, kdy vyšla
jedna z upoutávek na tento film, to-
tiž rozdýchávám nejen Zdeňka
Godlu v rádoby nacistické uniformě,
ale i další podivné figurky v čele s ra-

pery Rytmusem ve vlasaté paruce, Ve-
cem aMajkem Spiritem, kteří v upou-
távkách cedili mezi zuby propagační
hlášky. Rytmus v roli romského
lichváře, Spirit a Vec jako policisté.
Každému je ale jistě jasné, že ve fil-
mu nehrají ani třetí housle. Přesto se
o filmu hovoří jako o poměrně
důstojném následníkovi gangsterské
školy britského režiséra Guye
Ritchieho (Gentlemani, Podfu(c)k,
Sbal prachy a vypadni).

Něco jako Kandidát?
Režisér Jonáš Karásek, který má In-

validu jak se říká na triku, předtím
natočil filmy Amnestie a Kandidát.
Oba lze označit za úspěšné. A druhý
jmenovaný snímek z roku 2013 pat-
řil svého časumezimé srdcové záleži-
tosti. Začínám proto pomalu věřit sli-
bům tvůrců, žemáme v případě Inva-
lidy opět co dělat s jedinečnýmpříbě-
hem, který je zaplněn humorem,
akcí, originálními postavami a hlav-
ně vtipnými autentickými dialogy.
Ve snímku se navícmají vedle zmiňo-
vaného Godly a Hološky objevit také
fajn herci jako Klára Melíšková, Da-
niel Fischer, Ivo Gogál, Olga Belešo-
vá, Sväto Malachovský, Sáva Popovič
či Sandra Lasoková. No tak tedy uvidí-
me. FILIP JAROŠEVSKÝ

Zleva herci Gregor Hološka a Zdeněk Godla CINEMART

Godla v nazi
ohozu, vlasatý
Rytmus a Vec

899018990/
-53%

9901490/
-34%

Vepřováplec
bezkosti v celku

cena za 1 kg

Jogobella
150 g

více druhů
100 g = 6,60 Kč

Nabídka platíod středy 19. 4. do úterý 25. 4. 2023.

AKCE
AKCE, KAM SE PODÍVÁTE

Jonáš Karásek

Invalida je po snímcích Kandidát
z roku 2013 a Amnestie, jež šla do kin
v roce 2019, třetím celovečerním fil-
mem režiséra Jonáše Karáska.

● Režisér je vítězem soutěže Áčko za
nejlepší videoklip (pro Janu Kir-
schner), držitelem ceny Filip – Oce-
nění za osobní přínos do slovenské
kreativity a vítězem mnoha Zlatých
hřebíků za nejlepší reklamu. JAR
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Studentské slavnosti
napříč velkými městy
začnou v sobotu v Hrad-
ci Králové. Vystoupí
třeba Farna, Klus a kape-
ly Kryštof či Jelen.

Stoletími zažitá tradice student-
ských oslav jara, takzvaných majále-
sů, se v Česku dodržuje. Stejnojmen-
ných akcí je po republice od března
do května mnoho. Také se však pojí
se sérií, která pomyslně každý
rok otevírá sezonu open air festivalů.
Tuto sobotu vše vypukne Hra-
deckým majálesem, který proběhne
U Pileťáku.
Ačkoli důležitou součástí progra-

mu zůstaly souboje o krále a králov-
nu daného majálesu, alegorické prů-
vody, souboje a popichování se mezi
místními školami už moc neobjevu-
jí. Dávno už to není jen o studentech.
Letos se na pódiích v Hradci Králo-

vé a následně v Praze, Brně a Ostravě

vystřídají i hudební hvězdy různých
žánrů.
Zatímco na jednom pódiu budou

hrát a zpívat Ewa Farna, Tomáš Klus,
No Name, Kryštof, Jelen či Rybičky
48, na jiném si přijdou na své fanouš-
ci kapel Vypsaná fixa, Horkýže Slíže
či Wohnout.
Stranou nezůstane ani silná rapo-

vá generace, vystoupí Kali, Victor
Sheen, Yzomandias nebo Sergei Bar-
racuda. IVETA BENÁKOVÁ

Namajálesových pódiích se představí i zpěvačka Ewa Farna. MAFRA

Xindl X. Smíšené pocity a turné
Ondřej Ládek, aka Xindl X, přichází s novým singlem Smíšený pocity.
Svým fanouškům slíbil, že se na chystaném albu mohou těšit na mnoho
spoluprací a modernější zvuk. Na podzim novinky představí na turné
napříč republikou, které zahájí 20. září v Praze. Pokračovat bude v Brně,
Plzni, Mladé Boleslavi, Krnově a celou tour zakončí ve VysokémMýtě.MET
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L 16902290/

-26%

MULTIPACK
OD KS22

7990
-43%

1 ks

7790
běžná cena 9790

-20%

34905290/
-34%

Lipánek
Maxi
130 g

více druhů
100 g = 13 Kč

Lenor
Aviváž

od 36 dávek
více druhů

1 dávka = od 1,78 Kč

při koupi 1 ks 139,90

Jar
Prostředeknanádobí

900ml, více druhů
100ml = 8,66 Kč

• 69,90Kč

Adriana
Těstoviny

semolinové
500 g, více druhů

100 g = 6,98 Kč

Nabídka platíod středy 19. 4. do úterý 25. 4. 2023.

Nejnižší cena za posledních 30 dní.

Napříč republikou

Na Hradecký majáles naváže o týden
později ten Pražský v Letňanech.

● V sobotu 6. května se pak celá akce
přesune na Brněnské výstaviště.
Pomyslné turné po republice zakončí
o den později Ostravský majáles
v Dolní oblasti Vítkovice.

● Lístky jsou k dostání na webu
majalas.cz. Ke koupi jsou zlevněné
studentské, dospělé nebo VIP. IBE

Majálesy zahájí
sezonu festivalů
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„Na koních tam
doletíme dřív než

na raketě.“

VLADIMÍR CEKOTA
Facebook

Přeházejte písmena
a vyjdou vám slova.
Ta doplňte do
prázdného řádku
pod písmeny.

Počasí

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Zavolejte porodní
sestřičky IV (5/8)

16.45 Plné hnízdo ve Středo-
českém kraji (12/14)

17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domov můj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Živé terče (2/3)

Miniseriál (ČR, 2019)
21.25 KOSMO (3, 4/5)

Seriál (ČR, 2016)
22.40 Rudý kapitán

Krimithriller (ČR/SR/Pol., 2016)
00.35 Hercule Poirot

Vosí hnízdo
01.25 AZ-kvíz

16.15 František Kriegel:
Sám proti Moskvě

17.05 Mistři medicíny
17.35 Nový domov pro gorily
18.30 Po jedné stopě

do Afriky (14/17)
18.55 Režisér v inkognitu
19.15 Babylon
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Modrá krev II
21.00 V karavanu

po Maďarsku (7/8)
21.30 Po jedné stopě

do Afriky (15/17)
22.00 Mistři medicíny II
22.30 Slečna Marplová
00.00 Ponorka II (8/8)

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu III
18.30 Ulice (4468)

Seriál (ČR, 2023)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Pohlreichův

souboj restaurací (7)
21.25 Survivor

Česko & Slovensko (23)
23.30 Kriminálka Miami IX (5, 6)

Krimiseriál (USA, 2010)
01.25 Kriminálka Anděl II (13)

Pistole. Krimiseriál (ČR, 2010)
02.40 Novashopping
02.55 Na lovu III
03.45 Ulice (4468)

Seriál (ČR, 2023)

15.50 Koko ve varu
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Poslední oběť (4)

Kapitola čtvrtá.
Detektivní seriál (ČR, 2023)

21.35 Show Jana Krause
22.40 Show Jana Krause
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
01.55 Policie Hamburk V (11, 12)

Krimiseriál (N, 2010)
03.45 Kriminálka

Montpellier III (4)
Krimiseriál (Fr., 2018)

04.50 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
09.00 1Charted
11.00 Óčko hity
15.00 O Feed
16.00 CZECH DANCE TOUR:

Mladá Boleslav
16.05 Óčko hity
19.00 CZECH DANCE TOUR:

Mladá Boleslav
19.05 Óčko hity

Klipy nonstop
20.00 O Black List

To nejlepší z naší
rapové stanice O BLACK

21.00 Óčko hity
Klipy nonstop

22.00 Naked Attraction Italy
22.30 Single Lady (9/10)
22.45 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

DNES ZÍTRA PÁTEK SOBOTA

7/11 °C 11/15 °C 15/19 °C 16/20 °C

Sudoku

TV tipy
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MarekMahdal
Loni se syny a mile mě

překvapily
interaktivní exponáty.

PIVOT

Řešení sudoku

DŮCHODCI
Francie se otřásá v základech. Popeláři měsíce nesvážejí
odpadky a do toho jsou pořád nějaké demonstrace, stávky
a tak podobně. Pozdvižení panuje kvůli důchodové reformě
zvyšující věk odchodu do důchodu z 62 na 64 let. Řeknete
si: Co to je? Francii jsme v tom ohledu už předehnali
a půjdeme dál, až budou starší zaměstnanci uplatňovat ná-
rok na vozík a zdravotní sestru.
Avšak Francouzi si velmi potrpí na sociální výdobytky, kte-
ré se jim rok od roku scvrkávají jako šagrénová kůže z Bal-
zakova románu. Chagrin značí hluboký smutek a do toho,
jejž nyní prožívají Francouzi, je přimíchána zášť vůči prezi-
dentovi, který si užívá, když jimmůže šlapat na krk. O bru-
talitě policejních zásahů vůči pokojným demonstrantům

hovoří zahraniční tisk
i organizace na ochranu
lidských práv.
Verdiktem Ústavního
soudu, který na metodě
typu buldozer neshledal
nic závadného, vstoupila
důchodová reforma
v platnost. K završení

procesu měl mít prezident v pondělí večer televizní projev;
na sociálních sítích se rozšířila výzva k jeho bojkotu
a shromažďování občanů před radnicemi měst s rendlíky
a lžícemi.
Rozlehlé Radniční náměstí v Rennes se v pondělí večer
z velké části zaplnilo a lidé všech generací třískali lžícemi
do hrnců v rytmu populárního hitu s refrénem „Macron,
demisi!“. Viděl jsem taťku, mamku a dvě dospívající ratoles-
ti, každého s vlastním rendlíkem i lžící, a svorně bijící do
taktu. Macronovi nelze upřít jednu zásluhu: Podařilo se mu
stmelit generace.
www.martindanes.com

Radim Smith
Když ještě patřilo

Pluto mezi
planety.

MiroslavMircek
Štíbr

Byl, a to jsem byl žák
školou povinný.

Kdy jste byli naposledy v planetáriu?

Anketa

Pravoslavné
Velikonoce
V neděli vrcholily Veliko-
noce pro pravoslavné vě-
řící. Letos, více než jindy,
jsme potkávali věřící s ve-
likonočními košíčky na je-
jich cestě do kostelů. Pra-
voslavný kostel sv. Kateři-
ny v Kateřinské ulici na
Novém Městě byl jedním
z jejich cílů. Jako obdivo-
vatel této památky z doby
Karla IV. jsem vstoupil do
zcela přeplněného koste-
la. Pravoslavní věřící stáli
těsně vedle sebe. V uličce
byly košíčky k posvěcení.
Nikdo nezkoumal, zda je
věřící z Ukrajiny, Ruska
nebo z Prahy. Všichni ctili
velikonoční tradici. Ta
atmosféra byla pro mne
nezapomenutelná. I sa-
motný kostel, možná tro-
chu pozapomenutý, stojí
za naši pozornost. Pro
lepší orientaci k návštěvě
– leží nedaleko kostela
sv. Štěpána, také tento
kostel pamatuje dobu
Karla IV.

PŘEMYSL VOTAVA, PRAHA 4

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

„Protože snad už konečně přichází jaro, posílám jarní básničku,“
napsal nám náš čtenář, který se podepsal jako Leoš Bezruč Krejčín.
PanMirek Seifert nám své básně posílá pravidelně. Je mezi vámi
ještě nějaký Wolker, Skácel, Vrchlický nebo Šrámek? Podělte se
o svá díla v rámečku níže s hashtagy #metrotag #mojemetro.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

MARTIN
DANEŠ
BRETAŇSKÝ PSAVEC

Citát

Macronovi nelze
upřít jednu zásluhu:
Podařilo se mu
stmelit generace.
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Kdy do penze?
Otázka, kterou si
v posledních mě-
sících kladou lidé
vnímající veřejné
debaty ohledně
důchodového
věku. Jsou profese,
u kterých se fyzická
schránka opotře-
bovává rychleji.

Sedavé profese ničí populaci
podobně jako fyzicky nároč-
ná povolání. Chronické boles-
ti mají už třicátníci, muži
i ženy, doktoři, IT odborníci,
vysocí manažeři nebo učite-
lé. Společným faktorem rizi-
kových profesí je pohybový
stereotyp.

Páteř trpí nejčastěji
Jaká povolání jsou fyzicky

náročná? Z pohledu fyziotera-
peuta jakákoli, která vyžadu-
jí rutinní pohyby a nutí člově-
ka setrvávat v pozicích mimo
ideální napřímení. To zahrnu-
je širokou škálu profesí.
„Za velmi častou příčinu

bolestí je obecně považováno
přetěžování celého pohybové-
ho aparátu. Může se jednat
o dynamické pohyby stále
jedním směrem nebo setrvá-
ní statické, to jest stále v jed-
né pozici po dlouhou dobu
bez kompenzace pohybem,“
vysvětluje fyzioterapeutka
Iva Bílková z Fyziokliniky. Při
dlouhém sezení trpí nejčastě-
ji páteř. A nemusí se jednat
jen o práci na počítači. Ohro-
ženou skupinou jsou řidiči,
švadleny, hudebníci, rukoděl-

ní výrobci. Dále pak opraváři,
instalatéři, malíři pokojů, ti
všichni semusejí tisíckrát na-
táhnout, naklonit a dlouze
pracovat v poloze škodlivé
pro páteř.

Kopáč je na tom někdy
lépe než úředník
Podle odborníků se problé-

my pracovníků ve fyzicky ná-
ročných profesích a těch sedí-
cích příliš neliší. Vždy jde
o souhrn patologických me-
chanismů v těle, které vznik-
ly ze stereotypních pozic
a nadměrné zátěže. Je para-
doxní, že dělník s krumpá-
čem si obvykle dokáže měnit
pracovní polohy lépe než člo-
věk zabraný do práce na počí-
tači. Stejnou zátěží, jakou
představuje pro páteř dlou-
hodobý sed, je ale i trvalý

stoj, a to pro celý pohybový
aparát, kyčle, kolena a další.
Například kadeřnice, která
může stát vzpřímeně, má při
stříhání stále zdvižené ruce,
zatěžuje svaly šíje a vznikají
bolesti ramene. Důležité je
proto uvědomit si, jaké svalo-
vé skupiny při práci zatěžuje-
me, a dopřát tělu kompenzač-
ní protažení.

Námahu vyrovnejte chůzí
Do každodenních aktivit je

vhodné zařadit strečinkové
cviky na oblasti, které ve
svém povolání nadužíváme,
jelikož právě v těchto skupi-
nách svalů máme pravděpo-
dobně svalová vlákna zkráce-
na. „Každá svižná chůze, běh
či jiný sport a aktivita, která
zapojuje rovnoměrně všech-
ny svaly, se počítají. V opač-

ném případě se bolesti páteře
objeví spíš dříve, nejčastěji
mezi dvacátým a pětapadesá-
tým rokem života. Bolesti
kloubů nastupují častěji až
po padesátce a stupňují se do
vyššího věku,“ říká Bílková.
Potíže způsobené fyzikální-

mi faktory patří hned po ne-
mocech dýchacích cest k nej-
častějším důvodům pracovní
neschopnosti. U mužů bývá
nejčastější příčinou práce
s vibračními nástroji, mno-
hem rozšířenější jsou ale ne-
moci z dlouhodobé nadměr-
né jednostranné zátěže, a ty
postihují převážně ženy.

Švadleny a číšnice
s karpálními tunely
Například v roce 2021 po-

dle šetření Státního zdravot-
ního ústavu ženy „předčily“

muže v nemocech perifer-
ních nervů téměř trojnásob-
ně, v nemocech úponů,
šlach, vazů nebo kloubů z pře-
těžování končetin dvojnásob-
ně. Problémy by se neměly dě-
lit podle pohlaví, ale je prav-
da, že určitým rizikovým po-
voláním obecně dominují
ženy. Velmi častý je napří-
klad syndrom karpálního tu-
nelu, kterým obvykle trpí na-
příklad krejčové, švadleny,
pracovnice v gastronomii či
v úklidových službách. Dal-
ším hojným onemocněním
je artróza drobných kloubů
ruky, která je častá u účet-
ních, fyzioterapeutek, učite-
lek nebo zdravotnic.
Stejně jako zmíněné „žen-

ské profese“ ale mohou trpět
úžinovými syndromy z přetě-
žování končetin imuži. Boles-
ti ramen, šíje a loktů často po-
ciťují kováři, truhláři, obrábě-
či kovů, sklenáři, problémy
mívají také skladníci, zaměst-
nanci ve výrobě či dělníci.

Každá profese má
své „patologie“
Velmi častým onemocně-

ním je i tenisový či golfový lo-
ket, který postihuje jak pracu-
jící s vibračními nástroji, kte-
ré přenášejí vibrace do svalů
předloktí, tak administrativ-
ní a IT pracovníky, kteří pra-
cují s myší a klávesnicí. Jako
nemoc z povolání bývají čas-
té také všechny syndromy
zmrzlého ramene, kterými
obvykle trpí v důsledku setr-
vávání ve statické pozici chi-
rurgové nebo stomatologové
a další. Téměř každá profese
má zkrátka vlastní „patolo-
gie“ a je jen na nás, zda je ne-
cháme rozvinout, anebo vě-
nujeme párminut jejich účin-
né kompenzaci. MET

Více na www.jobdnes.cz/detail/PHH6DJ
Městská část Praha 18

Referent/ka zón placeného stání - přestupky ÚMČ
Praha 18 vyhlašuje výběrové řízení na obsazení
pracovní pozice referent/ka zón placeného stání-
přestupky. Více na www.praha18.cz. Kontakt: H.
Klingerová, tel.: 284028172, e-mail:
hana.klingerova@letnany.cz.

Více na www.jobdnes.cz/detail/EM8M1I
VALENS, s.r.o.

Stavbyvedoucí, SŠ stavební nebo v technick.
oboru, preferujeme stavaře se znalostí práce na
železobetonových monolitických stavbách, schopnost
řídit své podřízené, PC, aktivní řidič, znalost výkresové
dokumentace (stavební). E-mail:
zuzana.sromova@valens.cz

Více na www.jobdnes.cz/detail/F39FUE
Městská část Praha-Libuš

Samostatný referent/ka odboru životního prostředí
a dopravy. ÚMČ Praha-Libuš vyhlašuje VŘ na tuto
pozici. Úsek ochr. přírody a krajiny, správa zeleně,
dětská hřiště, odpady, úklid obce, územn. plánování, PT
11, Info: www.praha-libus.cz, tajemnik@praha-libus.cz

Věda a výzkum

Více na www.jobdnes.cz

ODBORNÝ RADA / OCHRANA ROSTLIN

Řídící pracovníci v oblasti výzkumu a vývoje

ZKUŠEBNÍ TECHNIK

Ostatní specialisté v oblasti chemie

Vedoucí zkušební stanice

Práce krejčové je překvapivě fyzicky mimořádně náročná. MAFRA

inzerce

Ženy mají až třikrát víc nemocí
z povolání kvůli přetěžování
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Chronické onemocněné led-
vin, které může vést až k je-
jich selhání, je v české popu-
laci stále častější – a jeho vý-
skyt nadále poroste. Je zákeř-
né tím, že dlouho probíhá
bezpříznakově. Na moderní
možnosti prevence a léčby
jsme se zeptali předního čes-
kého nefrologa prof. MUDr.
Ondřeje Viklického, CSc., kte-
rý působí jako přednosta
Transplantcentra, přednosta
Kliniky nefrologie a vedoucí
Transplantační laboratoře
IKEM. Je rovněž předsedou
České nefrologické společ-
nosti.

Může člověk sám včas
poznat, že má nemocné
ledviny?
Zcela výjimečně. Existuje

jedno pravidlo, které bymělo
být více známé: Ledviny nebo-
lí. Bolestí se ozývají jen teh-
dy, pokud jsou zvětšené,
když se nafoukne jejich pouz-
dro. To se ovšem stává pouze
v případě akutních stavů, kte-
ré jsou vzácné. U celé řady
chronických onemocnění led-
vin (CKD – chronic kidney di-
sease) o tom pacienti nevědí
a zjistí se to až na základě ně-
kterých příznaků pokročilé-
ho onemocnění. U konečné-
ho stadia onemocnění led-
vin, kdy je pacient téměř
vždy odkázaný na dialýzu,
můžemepozorovat otoky dol-
ních končetin i celého těla,
výrazné zvýšení váhy a duš-
nost, šedivé zbarvení kůže,
chudokrevnost či únavu a sla-
bost. To jsou vše příznaky ure-
mického syndromu, kde chví-
li trvá, než tyto projevy vznik-
nou. Opravdu se to může táh-
nout desítky let, a proto říká-
me, že by se pacienti měli za-
jímat o funkci svých ledvin,
pokud patří mezi rizikové
skupiny. Lidé s cukrovkou, vy-
sokým krevním tlakem ve
věku nad 50 let – u těch exis-
tuje riziko, že budou mít
CKD.

Co byměl dělat člověk
s cukrovkou, aby co nejví-
ce snížil své riziko chronic-
kého onemocnění ledvin?

Měl by se snažit zhubnout
a diabetes vhodným způso-
bem kompenzovat. Měl by
také dobře kontrolovat krev-
ní tlak a vědět o úrovni funk-
ce svých ledvin. Zásadní je,
aby se člověk zeptal svých lé-
kařů, jestli má opravdu všech-
ny léky, které jsou dnes k dis-
pozici – aby případná choro-
ba ledvin, která semůže obje-
vovat u těchto rizikových pa-
cientů, byla zpomalena. Chro-

nické onemocnění ledvin
umíme zpomalit, ale neumí-
me ho odstranit. Pokud se
námprodlouží doba do selhá-
ní ledvin o několik let, tak je
to zásadní, protože paciento-
vi prodloužíme život. V sou-
časnosti existují jednak tra-
diční léky, ale také úplně
nové, které právě prodlužují
dobu do selhání ledvin. Tak-
že je zásadní, aby pacienti vě-
děli, že mají předepsané
všechny pro ně vhodnémedi-
kamenty, které mohou zpo-
malovat postup chronického
onemocnění ledvin.

Jak je chronické onemoc-
nění ledvin rozšířené?
Zhruba deset procent popu-

lace vyspělých zemí jím trpí.
Sice jenom jedno promile na-
konec dospěje k dialýze a ješ-
tě méně k transplantaci, ale
počet pacientů s CKD je deset
procent v populaci – což je
u nás zhruba milion lidí, kte-
ří mají nějakou formu poško-
zení ledvin. Naprostá většina
z nich se nedostane do stadia
selhání ledvin, ale tím, že se
bude funkce ledvin zhoršo-
vat, tak se bude také zvyšovat
šance, že mohou zemřít na
kardiovaskulární choroby. Ty
totiž postihují většinu pacien-
tů s CKD. V současnosti víme,
že podobné chronické proce-
sy, ke kterým dochází v ledvi-
nách u CKD, se objeví i v srdci
a obráceně. V případě stadií
CKD, u kterých ještě není nut-
ná dialýza, existuje v součas-

nosti možnost, jak postup ne-
moci zpomalit, a to moderní-
mi léky s účinnou látkou ze
skupiny gliflozinů, které na-
víc velmi dobře chrání srdce
a cévní systém. Je však zásad-
ní odhalit CKD včas a zahájit
léčbu co nejdříve.

Jak je možné onemocnění
ledvin odhalit?
Abychom rozuměli funkci

ledvin, potřebujeme udělat
odběr krve, ze kterého se při
běžnémbiochemickémvyšet-
ření stanoví hladina kreatini-
nu. Tato hladina odpovídá
funkci ledvin a víme, že když
je vyšší, pacient má poškoze-
né ledviny. Druhá věc, která
se testuje, je moč. Ta je testo-
vána na přítomnost bílkovi-
ny nebo albuminu, protože
řada pacientů, kteří mají po-
škozené ledviny, mohou mít
normální funkci ledvin. Po-
kud však mají bílkovinu
v moči, tak víme, že za něko-
lik let budoumít s funkcí led-
vin problém. Toto vyšetření
je doporučeno dokonce ve vy-
hlášce o preventivních pro-
hlídkách. Česká nefrologická
společnost prosadila změnu
v této vyhlášce, která hovoří
o tom, že mezi preventivní
periodické prohlídky patří
i vyšetření ledvin u riziko-
vých skupin. Tedy u pacientů
starších 50 let s cukrovkou
a vysokým krevním tlakem
by každé čtyři roky měla být
u praktického lékaře vyšetře-
na funkce ledvin.

Jaké množství pacientů
s CKD dospěje k dialýze
nebo transplantaci?
Víme, že zhruba jedno pro-

mile populace se dostane k di-
alýze. To je v tuto chvíli v Čes-
ku nějakých 12 tisíc lidí s ne-
zvratným selháním ledvin.
Půlka z nich je léčena dialy-
začními metodami, druhá
půlka žije s funkční
transplantovanou ledvinou.
Řada pacientů je ohrožena
progresí chronických one-
mocnění ledvin, a to užmůže
být někde mezi třemi a pěti
procenty populace a dalších
pět procent bude žít dlouho-
době s onemocněním ledvin,
které sice nezpůsobí selhání
funkce ledvin, ale bude při-
spívat k vyššímu riziku one-
mocnění srdce a cév.

Můžete trochu popsat
samotnou transplantaci?
Objeví-li se vhodný dárce,

je nemocný přivolán do
transplantačního centra.
Transplantuje se pouze jedna
ledvina a umisťuje se do jámy
kyčelní. Vlastní ledviny se vět-
šinou neodstraňují. Ledvina
většinou začne fungovat
brzy, po několika dnech, a ne-
mocný nemusí na dialýzu.
V nemocnici zůstávají pacien-
ti většinou kolem deseti dní.
Transplantace ledvin jsou už
celkem rutinní. Až 95 pro-
cent všech transplantova-
ných ledvin funguje první
rok, což je velmi dobrý výsle-
dek. Ovšem u těch zbylých

pěti procent zaznamenáme
problémy, jedná se
o transplantace, které se ne-
povedou, a pacient se vrátí
zpět do dialyzačního léčení.
My se snažíme v naší práci za-
měřovat především na tyto
komplikované pacienty. Dů-
vodů, proč transplantovaná
ledvina přestane fungovat, je
celá řada, na prvním místě
jsou to odhojovací imunitní
reakce.

Jak dlouho může pacient
žít s transplantovanou
ledvinou?

Záleží na tom, jak je ledvi-
na stará, od koho je odebra-
ná. Když je odebrána od žijící-
ho mladšího dárce, tak není
problém, aby fungovala dal-
ších 25 let. Za podmínky, že ji
příjemce nezničí buď svým
nezodpovědným chováním,
nebo ji tělo samo neodmítne.
Když pochází od zemřelého
člověka, záleží hodně na stáří
dárce. Pokud je mu 70+ , což
se děje běžně, bude taková
ledvina fungovat kratší dobu.
Střední doba funkce ledviny
transplantované od zemřelé-
ho dárce je 12 let.

Kdy je dialýza lepším řeše-
ním než transplantace?
Transplantace je ve všech

případech lepší, o tom není
pochyb. Pacienti po
transplantaci žijí dvakrát
déle. Je to však vybraná sku-
pina pacientů, u kterých
víme, že transplantaci a další
náročnou léčbu přežijí. Po-
kud tedy existuje riziko, že
nemocný během několika
měsíců nebo málo let zemře,
je lepší transplantaci neindi-
kovat. Musíme předpokládat
aspoň nějakou dobu, kdy má
transplantace pro pacienta
význam. Pacientů je hodně
a orgánů málo. My bychom
měli transplantovat ty pa-
cienty, kteří déle využijí po-
tenciál nové ledviny, a ne ty,
kteří i po jinak úspěšné
transplantaci brzy zemřou.
Pacienti, kteří jsou na dialý-
ze, jsou většinou starší. Po-
kud tedy starší pacient má
progresivní onemocnění led-
vin, tak my můžeme dobře
předpovědět, že se za půl
roku či za rok dostaví sta-
dium selhání ledvin. Pacien-
tovi pak nabídneme tři mož-
nosti léčby – transplantaci,
hemodialýzu nebo břišní,
tedy peritoneální dialýzu.
V případě transplantace od ži-
jícího dárce můžeme vše vy-
šetřit dopředu a pacient pod-
stoupí operaci ještě v době,
kdy by nebyl dialyzován. MET

Ondřej Viklický ARCHIV B. BRAUN

Selhání ledvin lze předcházet
– prevencí i moderní léčbou
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Boston začal
vítězstvím
Hokejisté Bostonu vstoupi-
li do play-off NHL výhrou
3:1 nad Floridou. Bruins
ve vyřazovacích bojích
Východní konference navá-
zali na základní část, kte-
rou minulý týden uzavřeli
rekordní 65. výhrou,
a výrazně se na tom opět
podíleli čeští hráči. David
Pastrňák přispěl gólem,
David Krejčí a Pavel Zacha
měli po jedné asistenci.
Boston k první výhře došel
i přes to, že soupeř byl stře-
lecky aktivnější. Pastrňák
otevřel v 6. minutě v přesi-
lovce skóre poté, co mu
puk po Krejčího odražené
střele přiklepl k dorážce
Tyler Bertuzzi (na snímku).
Bodově se prosadil i Mar-
tin Nečas, jenž se dvěma
přihrávkami podílel na vý-
hře Caroliny 2:1 nad New
Yorkem Islanders. ČTK

Na greenech by
mělo ukázat své
golfové umění pět
českých amatérek.

Na pátém ročníku golfového
turnaje Tipsport Czech La-
dies Open v Berouně se od
23. do 25. června opět před-
staví kompletní domácí žen-
ská elita v čele s KlárouDavid-
son Spilkovou, Sárou Kousko-
vou a obhájkyní loňského tri-
umfu Janou Melichovou. Do-
tace jednoho z 30 turnajů nej-
vyšší kontinentální série La-
dies European Tour (LET)
byla letos navýšena o padesát
procent na 300 tisíc eur (asi
sedmmilionů korun).
Na turnaji v Berouně bude

startovat 132 hráček z celého
světa. „Mělo by hrát 14 až 15
českých hráček, pravděpo-
dobně to bude devět profesio-
nálek a čtyři, spíš pět nejlep-
ších amatérek, které nominu-
je Česká golfová federace.
A domácí Royal Beroun Golf
Club má právo nasadit svou
členku a nejšikovnější hráč-
ku,“ řekl Luboš Koželuh, pro-
motér turnaje a majitel spo-
lečnosti Premier Sports.
Česká jednička Spilková

loni v Berouně obsadila děle-
né druhé místo o úder za Me-
lichovou, jež senzačně zvítě-
zila ještě v roli amatérky.

„Tento ročník bude speciál-
ní, protože budu přemýšlet
o nejvyšších příčkách. Těším
se,mámdobře rozehráno a cí-
tím se dobře. Hřiště bylo mi-
nulý rok krásně připravené,
věřím, že letos bude ještě
o trošku lepší,“ uvedla osma-
dvacetiletá Spilková, vítězka
dvou turnajů LET a aktuálně
jedenáctá žena sezonního
žebříčku elitního evropské-
ho okruhu.
Kousková loni ovládla dru-

hounejvyšší kontinentální sé-
rii LET Access, předtím v Be-
rouně skončila na dělené tři-
nácté příčce. „Beroun je
mému srdci blízký. Pokaždé
jsem tam dokázala zlepšit vý-
sledek z předchozího roku,
takže bych na to ráda naváza-
la i letos,“ konstatovala třia-
dvacetiletá golfistka. ČTK

Bývalý místopředseda FAČR
Roman Berbr dnes u plzeň-
ského okresního soudu odmí-
tl kompletně celou obžalobu,
podle níž stál v čele organizo-
vané skupiny, která se v le-
tech 2019 a 2020 podílela na
ovlivňování deseti zápasů tře-
tí a druhé ligy. Rezolutně od-
mítl, že by taková organizova-
ná skupina existovala. Tvrze-
ní obžaloby označil za vykon-
struovaná, mimo realitu,
smyšlená. Po skončení výpo-
vědi odmítl odpovídat na dal-
ší otázky soudu, žalobce či ob-

hájců ostatních obžalova-
ných a požádal, aby se nadále
nemusel osobně účastnit jed-
nání nařízeného až do prosin-
ce na dalších 43 dní.
Se dvěma přestávkami četl

Berbr své prohlášení z desí-
tek stran svých poznámek
více než tři hodiny. Mluvil
zřetelně a zcela bez zadrhává-
ní. Délkou proslovu zaskočil
i soudce, který tak už nestihl
oproti původnímu plánu vý-
slech někdejšího sportovní-
ho ředitele FC Slavoj Vyše-
hrad Romana Rogoze. ČTK

A co muži?

Na berounském hřišti se usku-
teční od 17. do 20. srpna také
devátý ročník mužského tur-
naje Czech Open. Jeho dota-
ce se letos zvýšila na 600 tisíc
korun, loni se hrálo o půl
milionu. Šampion si odnese
200 tisíc, pokud by šlo o ama-
téra, dostane dvacet tisíc.

● „Už jsou přihlášeni hráči
ze čtyř zemí. Bylo by dobré,
kdyby čeští hráči nečekali
na poslední chvíli a také se
přihlašovali. I když naším cí-
lem je přivést nejkvalitnější
hráče z okolních zemí a mys-
lím, že se to daří,“ řekl Voj-
těch Matějček, prezident
Royal Beroun Golf Clubu.

AP

Klára Davidson Spilková na včerejší tiskové konferenci ČTK

Potřetí s bílými
Jan Něpomňaščij zakončil
úvodní polovinu zápasu
o titul šachového mistra
světa proti Číňanovi Ting
Li-ženovi další výhrou bílý-
mi figurami. Rus se potře-
tí v zápase ujal vedení,
tentokrát 4:3. Duel v Asta-
ně bude pokračovat zítra.

Na juniorské MS
jede i talent Šalé
Kouč české hokejové
reprezentace hráčů do
18 let Jakub Petr oznámil
finální nominaci na mis-
trovství světa, které od
zítra do 30. dubna budou
hostit švýcarská města
Basilej a Porrentruy.

V týmu je trio gólmanů,
sedm obránců a 13 útoční-
ků, mezi nimiž nechybí
velký talent z extraligové-
ho Brna Eduard Šalé.

Pět sekund platí
Stáj Ferrari neuspěla
u FIA s odvoláním proti
pětisekundové penalizaci
Carlose Sainze ve Velké
ceně Austrálie a ve čtvr-
tém závodu seriálu MS for-
mule 1 definitivně zůstala
bez bodů. Soud zamítl žá-
dost o přehodnocení ver-
diktu závodních komisa-
řů s odůvodněním, že Fer-
rari neposkytlo žádné vý-
znamné a relevantní nové
informace, které by neby-
ly k dispozici v době vyne-
sení trestu. ČTK

Krátce

Druhý den. Berbr
četl asi tři hodiny

Čísla dne

7
Tenista Jiří Veselý se po sed-
miměsíční pauze způsobené
zraněním vrací na kurty. Býva-
lou českou jedničku v minulé
sezoně trápil stehenní sval.
Devětadvacetiletý rodák
z Příbrami, jenž přestoupil
z Prostějova do pražské
Sparty, se představí už příští
týden na turnaji v Ostravě.

3
Úřadující vítěz Tour de
France Jonas Vingegaard
prodloužil o tři roky smlouvu
s týmem Jumbo-Visma. Dán-
ský cyklista, jenž měl platný
kontrakt ještě na příští sezo-
nu, bude za elitní nizozem-
skou stáj závodit do roku
2027. Šestadvacetiletý cyklis-
ta působí v Jumbo-Visma
od roku 2019. ČTK

V Berouně bude
hrát česká špička


